

BULLETIN DU MONEP

16 Janvier 2004 / 16th January 2004

Avis / Notice n° 2004-009

Modification des Règles des Marchés d'Euronext

Euronext Paris publie ci-après une nouvelle version du chapitre 7 du Livre I des règles de marché de la Bourse de Paris, du Nouveau Marché, du Matif et du Monep. L'article 1801 doit donc se lire désormais comme suit : « Un Avis d'Euronext annonce la date à compter de laquelle les présentes Règles entrent en vigueur, sous réserve des dispositions des articles 1802 à 1803, et remplacent la version du 12 décembre 2003 ». S'agissant des marchés français d'Euronext, l'entrée en vigueur interviendra à la publication par l'Autorité des marchés financiers au bulletin des annonces légales obligatoires de sa décision d'approbation.

Chapitre 7 : dispositions particulières aux segments NextEconomy et NextPrime

7.1. Dispositions générales

7101 Champ d'application du Chapitre 7

7101/1 Le présent Chapitre 7 édicte certaines dispositions supplémentaires relatives aux Titres de Capital inclus dans les segments NextEconomy ou NextPrime.

7101/2 Les critères régissant l'inclusion de Titres de Capital dans les segments NextEconomy et NextPrime, la procédure de demande d'admission dans l'un de ces segments et la procédure d'appel à suivre en cas de refus font l'objet d'Avis.

7102 Obligations supplémentaires

7102/1 Sans préjudice des normes et procédures en matière d'information financière requises par la législation applicable ou les Autorités Compétentes, l'Emetteur de Titres de Capital inclus dans les Segments NextEconomy ou NextPrime doit se conformer aux dispositions stipulées dans les sections 7.2 et 7.3.

7102/2 L'Autorité Compétente, au sens de l'Article 105 de la Directive 2001/34/CE du Parlement Européen et du Conseil du 28 mai 2001 relative à l'information périodique à publier par les sociétés dont les actions sont admises à la cote officielle d'une Bourse de Valeurs, contrôle selon les procédures nationales le respect des obligations de publicité supplémentaires stipulées dans la section 7.2, dans la mesure où la loi lui en a donné le pouvoir.

7103 Contrat d'adhésion des sociétés cotées

7103/1 Les autres obligations incombant à l'Emetteur de Titres de Capital inclus dans les segments NextEconomy ou NextPrime sont fixées dans une convention écrite conclue entre l'Entreprise de Marché d'Euronext Compétente ** et ledit Emetteur.

7103/2 La convention mentionnée à l'article 7103/1 stipule qu'un manquement par l'Emetteur à l'une des obligations énoncées dans cette convention ou dans les sections 7.2 et 7.3 entraîne le retrait des Titres de Capital du segment concerné, sous réserve d'une possibilité de remédier à ce manquement dans le délai fixé par ladite convention.

7.2 Obligations de publicité supplémentaires

7201 Normes comptables pour l'élaboration des rapports semestriels et des comptes annuels.

Pour l'exercice ouvert à compter du 1er janvier 2004, l'Emetteur établit et publie ses états financiers consolidés annuels et semestriels dans les conditions prévues aux articles 7202 et 7203 conformément aux normes comptables en vigueur dans le pays concerné.

Les états financiers consolidés annuels et les rapports semestriels relatifs aux exercices ouverts à compter du 1er janvier 2005 sont établis et publiés en conformité avec les normes « International Financial Reporting Standards - IFRS » (telles qu'adoptées conformément au Règlement Européen n°1606/2002).

7202 Rapports annuels

7202/1 Date

L'Emetteur rend public son rapport annuel, comprenant ses états financiers consolidés annuels dûment certifiés, dans les trois mois suivant la clôture de son exercice.

7202/2 Contenu

Si la législation applicable n'en fait pas déjà obligation, dans ses règles d'information financière et autres normes et procédures de publicité, le rapport annuel doit comporter :

- (i) des états financiers annuels consolidés. Ces derniers incluent un bilan, un compte de résultat, un tableau de flux de trésorerie, un état de variation retraçant soit l'ensemble des variations des capitaux propres, soit les variations des capitaux propres autres que celles qui résultent de transactions sur le capital avec les actionnaires et des distributions aux actionnaires, une annexe aux états financiers et l'indication d'un résultat de base et d'un résultat dilué par action ;
- (ii) et un rapport de gestion émanant des dirigeants. Le contenu de ce rapport de gestion est défini par un Avis.

Le rapport annuel de l'exercice 2003 ainsi que les rapports annuels ultérieurs précisent si l'Emetteur entend publier des rapports trimestriels dans les conditions fixées à l'article 7205.

7202/3 Audit

Les états financiers annuels consolidés doivent faire l'objet d'une vérification par les commissaires aux comptes de l'Emetteur conformément aux normes d'audit de l' « International Federation of Accountants » (ci-après « IFAC » dans le présent chapitre) ou, le cas échéant, aux normes d'audit généralement admises au niveau national (ci-après « GAAS » dans le présent chapitre).

7203 Rapports semestriels

7203/1 Calendrier

L'Emetteur rend public dans les trois mois après la fin du deuxième trimestre un rapport semestriel couvrant les six premiers mois de cet exercice. Lorsque l'Emetteur a décidé de suivre les meilleures pratiques décrites à l'article 7205, le rapport semestriel présente les données relatives au deuxième trimestre dans une section séparée.

7203/2 Contenu

Les rapports semestriels comportent des états financiers intermédiaires résumés et un rapport de gestion intermédiaire résumé sur la période.

Un Avis précise le contenu des états financiers intermédiaires résumés et du rapport de gestion intermédiaire résumé, en distinguant les éléments qui y figurent à titre obligatoire de ceux dont l'ajout est considéré par Euronext comme relevant des meilleures pratiques.

Les états financiers intermédiaires résumés sont établis sur base consolidée si l'Emetteur a publié des états financiers annuels eux-mêmes consolidés.

7203/3 Note concernant la première application des normes IFRS

Au plus tard dans le rapport semestriel relatif au premier semestre de l'exercice ouvert à compter du 1er janvier 2004, l'Emetteur qui n'a pas publié ses derniers états financiers consolidés annuels selon les normes IFRS établit et publie une note qui décrit les conséquences attendues sur le bilan d'ouverture et sur la performance de la période considérée, du passage des normes comptables précédemment appliquées aux normes IFRS (utilisées à partir de l'exercice 2005).

Dans le rapport trimestriel suivant, le cas échéant, et dans le rapport annuel pour l'exercice 2004, l'Emetteur met à jour et publie cette note avec les états financiers intermédiaires, le cas échéant, et annuels consolidés. En fonction des résultats du processus d'adoption des normes IFRS par la Communauté Européenne et avec l'accord des Autorités Compétentes, Euronext pourra publier des recommandations en vue de l'application du présent Article.

7203/4 Audit

Les états financiers semestriels qui portent sur les six premiers mois de l'exercice font l'objet d'un examen par les commissaires aux comptes de l'Emetteur conformément aux GAAS dans son pays, dans la mesure où ils traitent des engagements d'examen, ou à la norme internationale d'audit IFAC n° 910 intitulée « Engagement to Review Financial Statements ». Le rapport rédigé par les commissaires aux comptes à l'issue de cet examen limité est publié avec le rapport semestriel.

La note prévue à l'article 7203/3 et publiée dans le rapport semestriel est examinée par les commissaires aux comptes de l'Emetteur de la même façon que les états financiers semestriels. La note prévue à l'article 7203/3 et publiée dans le rapport annuel est examinée par les commissaires aux comptes de l'Emetteur de la

même façon que les états financiers annuels consolidés. Le rapport des commissaires aux comptes comporte les conclusions de l'examen de cette note.

7204 Document de référence annuel

Euronext considère comme relevant des meilleures pratiques la publication, en conjonction ou non avec le rapport annuel, par les sociétés incluses dans les segments NextEconomy et NextPrime d'un document de référence annuel contenant des informations sur les capitaux propres, la gestion, les activités, la situation financière et les résultats de l'Emetteur tel qu'approuvé par l'Autorité Compétente.

7205 Rapports trimestriels

Euronext considère comme relevant des meilleures pratiques la publication par les sociétés incluses dans les segments NextEconomy et NextPrime d'un premier et d'un troisième rapports trimestriels de même contenu que celui fixé pour le rapport semestriel aux articles 7201 et 7203/2. Cette qualification de meilleure pratique s'entend sans préjudice des Réglementations Nationales relatives aux rapports trimestriels.

7205/1 Calendrier

L'Emetteur rend public un rapport trimestriel, dans les deux mois suivant la fin des premier et troisième trimestres selon la fréquence suivante :

- (i) un premier rapport trimestriel couvrant les trois premiers mois de l'exercice de cet Emetteur ;
- (ii) un troisième rapport trimestriel couvrant le troisième trimestre et les neuf premiers mois de cet exercice.

Toutefois, pour les trimestres de l'exercice ouvert à compter du 1^{er} janvier 2004, l'Emetteur aura la faculté de publier ses rapports trimestriels sur les premier et troisième trimestres dans les trois mois suivant la fin de ces trimestres.

7205/2 Audit

Il n'est pas indispensable que les états financiers trimestriels relatifs aux premier et troisième trimestres soient revus par les commissaires aux comptes de l'Emetteur. Cependant, s'il est procédé à un examen de ces états financiers selon les normes et procédures professionnelles en vigueur, le rapport des commissaires aux comptes doit alors être inclus dans les rapports trimestriels concernés.

Les notes prévues à l'article 7203/3 et incluses dans le rapport trimestriel sont examinées par les commissaires aux comptes de l'Emetteur dans les conditions décrites ci-dessus pour le rapport trimestriel. Le rapport des commissaires aux comptes comporte les conclusions de l'examen de cette note.

7205/3 Etat des meilleures pratiques

Euronext révisera la qualification de ce type de meilleures pratiques si l'exigence de rapports trimestriels est adoptée dans une directive européenne transposée dans les Etats membres où Euronext gère des Marchés Réglementés.

7.3. Cotation en continu

7301 Les Titres de Capital inclus dans les segments NextEconomy ou NextPrime doivent être négociés en continu, avec ou sans la participation d'un ou plusieurs Apporteurs de Liquidité.

7.4. Dispositions transitoires

7401 Le présent Chapitre 7 entrera en vigueur à une date annoncée par Avis d'Euronext, sous réserve des dispositions suivantes :

- (i) les articles 7204 et 7301 entreront en vigueur au 1^{er} janvier 2002 ; et
- (ii) l'article 7201 prendra effet pour les rapports trimestriels relatifs au premier trimestre des exercices ouverts à compter du 1^{er} janvier 2004.

Une application anticipée est souhaitable ;

- (iii) l'article 7202 prendra effet pour les rapports annuels relatifs aux exercices ouverts à compter du 1^{er} janvier 2003.

Une application anticipée est souhaitable ;

- (iv) l'article 7203 prendra effet pour le premier trimestre de l'exercice ouvert à compter du 1^{er} janvier 2004.

Une application anticipée est souhaitable.

This English translation is for the convenience of English-speaking readers. However, only the French text has any legal value. Consequently, the translation may not be relied upon to sustain any legal claim, nor should it be used as the basis of any legal opinion. EURONEXT PARIS SA expressly disclaims all liability for any inaccuracy herein.

Modification of the Euronext Rule Book

Euronext Paris SA publishes hereafter a new version of Book I, Chapter 7 of the Bourse de Paris, Nouveau Marché, MATIF and MONEP Market rules. Article 1801 now reads "This Rule Book shall enter into effect as of a date to be announced by Euronext by Notice, except as set forth in Rules 1802 and 1803, and replaces the version of 12 December 2003." Regarding Euronext French markets, this will become effective upon publication by the Autorité des marchés financiers of its approval decision in the Bulletin des annonces légales obligatoires (official journal).

CHAPTER 7: SPECIAL RULES FOR NEXTECONOMY AND NEXTPRIME SEGMENTS

7.1. General

7101 Scope of Chapter 7

7101/1 This Chapter 7 sets forth certain additional requirements in relation to Shares included in the NextEconomy and NextPrime segments.

7101/2 Eligibility criteria for inclusion of Shares in the NextEconomy Segment and the NextPrime Segment, the application procedure for such inclusion and the procedure for appealing against decisions denying such inclusion shall be set forth in one or more Notices.

7102 Additional Obligations

7102/1 Without prejudice to financial reporting and other disclosure standards and procedures imposed by applicable law or by Competent Authorities, an Issuer of Shares included in the NextEconomy Segment or the NextPrime Segment shall comply with the requirements set forth in sections 7.2 and 7.3.

7102/2 To the extent that the Competent Authority, within the meaning of Article 105 of Directive 2001/34/EC of the European Parliament and of the Council of 28 May 2001 on information to be published on a regular basis by companies the shares of which have been admitted to official stock-exchange listing, is legally empowered to do so, it shall supervise, according to national procedures, compliance with the additional disclosure obligations set forth in section 7.2.

7103 Inclusion Agreement

7103/1 Other obligations of an Issuer in relation to Shares included in the NextEconomy Segment or the NextPrime Segment shall be set forth in a written agreement entered into between the Relevant Euronext Market Undertaking** and such Issuer.

7103/2 The agreement referred to in Rule 7103/1 shall provide that failure by the Issuer to comply with any of the requirements set out in such agreement or in sections 7.2 and 7.3 shall lead to termination of inclusion of the Shares in the relevant segment, subject to a possibility to cure non-compliance within a time period specified in such agreement.

7.2. Additional Disclosure Obligations

7201 Accounting standards for half-yearly reports and annual accounts

For the financial year beginning on or after the 1st January 2004, an Issuer shall prepare and publish its annual and half-yearly consolidated financial statements to be disclosed pursuant to Rules 7202 and 7203 in accordance with the accepted accounting principles applicable in the relevant jurisdiction. Annual consolidated financial statements and half-yearly reports of each financial year beginning on or after January 1, 2005 shall be prepared and published in accordance with the International Financial Reporting Standards ("IFRS") (in line with European Regulation n°1606/2002).

7202 Annual Reports

7202/1 Timing

Within three months from the end of the financial year, an Issuer shall make public its annual report including audited annual consolidated financial statements.

7202/2 Content

If not already required by the financial reporting and other disclosure standards and procedures imposed by the applicable law, an annual report shall include the following components:

- (i) annual consolidated financial statements. The consolidated financial statements shall include consolidated balance sheet, income statement, cash flow statement, statement showing either all changes in equity or changes in equity other than those arising from capital transactions with owners and distributions to owners, notes to the consolidated financial statements and basic and diluted earning per share; and
- (ii) a management discussion and analysis. The content of the management discussion and analysis shall be defined in a Notice.

In their 2003 annual report and in their annual reports published thereafter, Issuers shall state if they intend to publish quarterly reports compliant with Rule 7205.

7202/3 Auditing

Annual consolidated financial statements shall be subject to an audit performed by the Issuer's auditors in accordance with the auditing standards set forth by the International Federation of Accountants (for purposes of this Chapter 7 referred to as "IFAC") or national Generally Accepted Auditing Standards (for purposes of this chapter 7 referred to as "GAAS"), as the case may be.

7203 Half-yearly Reports

7203/1 Timing

Within three months from the end of the second quarter, an Issuer shall make public a half-yearly report, covering the first six months of such financial year. Where the Issuer has decided to comply with the best practice described in Rule 7205, the half-yearly report shall also present the data for the second quarter in a separate column.

7203/2 Content

The half-yearly report shall include interim condensed financial statements and interim condensed management discussion and analysis.

A Notice shall specify the content of interim condensed financial statements and interim condensed management discussion and analysis as well as the compulsory components and the components regarded as best practice by Euronext.

Interim condensed financial statements shall be prepared on a consolidated basis if the Issuer published annual consolidated financial statements.

7203/3 Note to prepare the first time application of IFRS

At the latest in the second quarterly report concerning the first semester of the financial year beginning on or after 1st January 2004, an Issuer that has not already published its last annual consolidated financial statement in accordance with IFRS, shall prepare and publish a note which contains a description of the relevant effects of the change from the currently used accounting principles to IFRS (that will be used for the financial year 2005) on the opening balance sheet and on performance of current period. In the report for the following quarter (if applicable) and in the report for the financial year 2004, the Issuer shall update and publish this note together with the publication of the quarterly accounts (if applicable) and of the annual consolidated accounts. Taking into consideration the outcomes of the endorsement process of the IFRS by the European Union and with the agreement of the Competent Authorities, Euronext can provide additional guidance as to application of this Rule.

7203/4 Auditing

Half-yearly financial statements for the first six months of the financial year shall be subject to a limited review performed by the Issuer's auditors in accordance with national GAAS as they relate to review engagements or in accordance with IFAC International Standard on Auditing n°910 "Engagement to Review Financial Statements". The auditors limited review report shall be published together with the half-yearly report.

The note referred to in Rule 7203/3 and published together with the half-yearly report shall be examined by the Issuer's auditors in the same way as its half-yearly financial statements. The note referred to in Rule 7203/3 and published together with the annual report shall be examined by the Issuer's auditors in the same way as its annual consolidated financial statements. The Issuer's auditors shall report on the results of their examination.

7204 Annual Reference Document

Euronext regards as best practice that companies included in the NextEconomy and NextPrime segments publish an annual reference document containing information regarding an Issuer's shareholders' equity, management, operations, financial situation and results, as approved by the Competent Authority, whether or not in combination with its annual report.

7205 Quarterly Reports

Euronext regards as best practice that companies included in the NextEconomy and NextPrime segments publish first and third quarterly reports with a content that shall be the same as the content of the half-yearly report as defined in Rules 7201 and 7203/2. This best practice is without prejudice of the National Regulations regarding quarterly reports.

7205/1 Timing

Within two months from the end of the first and third quarters, an Issuer shall make public a quarterly report according to the following sequence:

- (i) a first quarterly report covering the first three months of the relevant Issuer's financial year;
- (ii) a third quarterly report covering the third quarter and the first nine months of such financial year.

However, for quarters included in the financial year beginning on or after January 1, 2004, an Issuer may make public its quarterly reports for the first and third quarters within three months from the end of these quarters.

7205/2 Auditing

The quarterly financial statements for the first and third quarters need not to be reviewed by the Issuer's auditors. If, however, a review of such financial statements is made in accordance with established professional standards and procedures for such a review, the report from the auditors shall be included in the respective quarterly reports.

The notes referred to in Rule 7203/3 included in a quarterly report shall be reviewed and reported on by the Issuer's auditors in the same way as defined above for the quarterly reports.

7205/3 Status of the best practice

Euronext shall reconsider the status of this best practice if a quarterly report requirement is adopted within a European directive and implemented in the Member States where Euronext operates Regulated Markets.

7.3. Continuous Trading

7301 Shares included in the NextEconomy Segment or the NextPrime Segment shall be traded on a continuous basis, with or without the involvement of one or more Liquidity Providers.

7.4. Transitional Provisions

7401 This Chapter 7 shall become effective as of a date which shall be announced in a Notice by Euronext, except that:

Rules 7204 and 7301 shall become effective as of January 1, 2002;
Rule 7201 shall become effective for the quarterly report relating to the first quarter of the financial year beginning on or after January 1, 2004;
Earlier application is encouraged;
Rule 7202 shall become effective for the annual report relating to the financial year beginning on or after January 1, 2003;
Earlier application is encouraged;
Rule 7203 shall become effective for the first quarter of the financial year beginning on or after January 1, 2004;
Earlier application is encouraged.